

B 湖南蓝皮书®

LUE BOOK OF HUNAN

2014年 湖南两型社会 发展报告

ANNUAL REPORT ON HUNAN'S TWO-ORIENTED
SOCIETY DEVELOPMENT (2014)

湖南省人民政府经济研究信息中心
两型社会与生态文明协同创新中心

主 编 / 梁志峰

副主编 / 唐宇文



社会科学文献出版社
SOCIAL SCIENCES ACADEMIC PRESS (CHINA)

2014
版

湖南蓝皮书

BLUE BOOK OF
HUNAN



2014 年 湖南两型社会发展报告

ANNUAL REPORT ON HUNAN'S TWO-ORIENTED SOCIETY
DEVELOPMENT (2014)

湖南省人民政府经济研究信息中心
两型社会与生态文明协同创新中心

主 编 / 梁志峰

副主编 / 唐宇文



社会科学文献出版社

SOCIAL SCIENCES ACADEMIC PRESS (CHINA)

图书在版编目(CIP)数据

2014 年湖南两型社会发展报告/梁志峰主编. —北京: 社会科学文献出版社, 2014. 4

(湖南蓝皮书)

ISBN 978 - 7 - 5097 - 5819 - 9

I. ①2… II. ①梁… III. ①城市经济 - 经济发展 - 研究报告 - 湖南省 - 2014 IV. ①F299. 276. 4

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2014) 第 058684 号

湖南蓝皮书

2014 年湖南两型社会发展报告

主 编 / 梁志峰

副 主 编 / 唐宇文

出 版 人 / 谢寿光

出 版 者 / 社会科学文献出版社

地 址 / 北京市西城区北三环中路甲 29 号院 3 号楼华龙大厦

邮政编码 / 100029

责任部门 / 皮书出版分社 (010) 59367127

责任编辑 / 桂 芳

电子信箱 / pishubu@ssap.cn

责任校对 / 张 媛

项目统筹 / 邓泳红 桂 芳

责任印制 / 岳 阳

经 销 / 社会科学文献出版社市场营销中心 (010) 59367081 59367089

读者服务 / 读者服务中心 (010) 59367028

印 装 / 北京季峰印刷有限公司

开 本 / 787mm × 1092mm 1/16

版 次 / 2014 年 4 月第 1 版

印 次 / 2014 年 4 月第 1 次印刷

书 号 / ISBN 978 - 7 - 5097 - 5819 - 9

定 价 / 128.00 元

印 张 / 25.75

字 数 / 417 千字

本书如有破损、缺页、装订错误, 请与本社读者服务中心联系更换

 版权所有 翻印必究

湖南省人民政府经济研究信息中心

湖南蓝皮书编辑委员会

主 任 梁志峰

副 主 任 杨志新 唐宇文 康锦贵 唐雪琴 李建国
李绍清

编 委 彭蔓玲 蔡建河 唐文玉 谢坚持 禹向群
陈国兴 王佳林 丁桃凤 赵迦南 曾晓阳
柳 松 王力共 罗小阳 彭谷前 温长远
武晓兰

主 编 梁志峰

副 主 编 唐宇文

《湖南蓝皮书·2014 年湖南两型社会发展报告》

执行编辑 彭蔓玲 韩湘萍 刘 琪 俞欣荣 宋 军
廖勇强 黄 君

主要编撰者简介

梁志峰 湖南省人民政府经济研究信息中心主任，管理学博士。历任中共湖南省委办公厅秘书处秘书，中共湖南省委高校工委组织部部长，湘潭县委副书记，湘潭市雨湖区委书记，湘潭市委常委、秘书长、组织部部长。主要研究领域为资本市场和区域经济学，先后主持多项省部级研究课题，发表 CSSCI 论文 20 多篇，著有《资产证券化的风险管理》《网络经济的理论与实践》《古云村 古城村调查》等。

唐宇文 湖南省人民政府经济研究信息中心副主任，研究员。1984 年毕业于武汉大学数学系，获理学学士学位，1987 年毕业于武汉大学经济管理系，获经济学硕士学位。2001 ~ 2002 年在美国加州州立大学学习，2010 年在中共中央党校一年制中青班学习。主要研究领域为区域发展战略与产业经济。先后主持国家社科基金项目及省部级课题多项，近年出版著作有《打造经济强省》《区域经济互动发展论》等。

摘 要

本书是由湖南省人民政府经济研究信息中心组织编写的年度性报告。全书分为主题报告、总报告、综合篇、区域篇、专题篇及实践篇。主题报告是湖南省领导关于湖南两型社会建设的全局性、前瞻性的重要论述。总报告是湖南省人民政府经济研究信息中心对 2013 ~ 2014 年湖南两型社会建设的分析研究成果。综合篇从相关部门的视角,分析了湖南资源节约、环境保护、绿色发展、水利建设、国土开发等两型相关领域的建设情况。区域篇是对湖南 14 个市州两型社会建设情况的总结分析和谋划。专题篇是专家学者从不同角度对湖南两型社会建设相关问题的深入剖析和探讨。实践篇展示了部分两型示范区、产业园区等推进两型社会建设的成功经验和做法。

2013 年,湖南两型社会建设深度推进,成效显著。长株潭两型社会试验区获批以来,以“两个转变”为主题的改革形成了两型社会建设的“湖南模式”,以低碳清洁技术为核心的科技创新创造了“自主创新的长株潭现象”,以“湘江一号重点工程”为引领的生态环境治理保护吹响了新的“集结号”,以“两型五进”为重点的两型示范创建正由“盆景”向“花园”转变,以“十大标志性工程”为载体的项目建设助推“三量齐升”。

2014 年,湖南两型社会建设将突出重点领域改革,加快清洁低碳技术推广,加强生态环境建设,深化两型示范创建,强化考核监管,着力打造两型湖南“升级版”。

Abstract

This book is the annual report compiled by the Economic Research and Information Center of Hunan Provincial People's Government. The Research Team of the Economic Research and Information Center of Human Provincial Government book can be divided into keynote reports, general report, comprehensive reports, region reports, special reports and case reports. The keynote reports is a forward-looking discussion of the leaders of Hunan province about Hunan two-oriented society construction. The general report is the analytical investigation achievements of 2013 - 2014 construction of resource-conserving & environmental-friendly society in Hunan province, conducted by the Economic Research and Information Center of Hunan Provincial People's Government. From the perspective of relevant departments, the comprehensive reports analyzes the construction situation that related to the field of two-oriented society, to be specific, resource saving, environmental protection, environmental-friendly development, water conservancy construction and land development. The region reports is a summary, analysis and scheme towards the construction of the two-oriented society of 14 prefecture level cities in Hunan province. The special reports is the profound analysis and discussion, by specialist and scholars from different angles, of questions relating to the two-oriented society construction in Hunan. The case studies displays some two-oriented society demonstration areas and industrial parks, and other successful experiences and practice in promoting two-oriented society construction.

In 2013, Hunan province has achieved remarkable results in two-oriented society construction. The reform that takes "two types of transformation" as its theme has formed "Hunan Pattern" in two-oriented social construction; the technological innovation, with low-carbon clean technologies as its core, has produced "Changsha-Zhuzhou-Xiangtan phenomenon of self-innovation"; the ecological environmental management and protection, guided by "Xiangjiang River No. 1 Priority Project", has began its new journey; the construction of two-oriented

society demonstration area, taken “two-oriented and five-entering” as its focus, has been transforming from “potted landscape” to a real “garden”; and project construction, with “ten landmark projects” as its carrier, will contribute to synchronous development of economic aggregate, average per capita and operation quality.

In 2014, Hunan two-oriented society construction pay more emphasis on the reform of important area, speed up the promotion of low-carbon clean technologies, reinforce the ecological environment construction, deepen the creation of two-oriented society demonstration area, intensify the evaluation and supervision, and construct the “updated version” of two-oriented Hunan.

目 录



Ⅱ I 主题报告

- Ⅱ.1 做两型社会标杆 建高端品质新城 易炼红 / 001
- Ⅱ.2 打造“两型”升级版的有益探索
——对湖南两型社会建设的调查与思考 张文雄 / 009

Ⅱ II 总报告

- Ⅱ.3 2013 ~ 2014 年湖南两型社会发展报告
..... 湖南省人民政府经济研究信息中心课题组 / 019
- 一 2013 年湖南两型社会建设的成就 / 019
- 二 湖南省推进两型社会建设面临的新机遇和新挑战 / 024
- 三 进一步推动湖南两型社会建设的对策建议 / 028

Ⅱ III 综合篇

- Ⅱ.4 加快转变资源利用方式 促进两型社会建设 方先知 / 034
- Ⅱ.5 推进污染减排 建设两型社会 刘尧臣 / 042
- Ⅱ.6 节约和保护水资源 助推两型社会建设 詹晓安 / 050
- Ⅱ.7 保护青山绿水 建设两型社会 邓三龙 / 057
- Ⅱ.8 大力发展循环经济 加快转变发展方式 王亮方 / 063



ⅢⅣ 区域篇

- Ⅲ.9 推进效能革命 加快转型升级 贺安杰 / 071
- Ⅲ.10 争当改革创新先行者 率先建成两型示范区 陈三新 / 074
- Ⅲ.11 2013~2014 年长沙市两型社会建设报告 长沙市两型办 / 080
- Ⅲ.12 2013~2014 年株洲市两型社会建设报告 株洲市两型办 / 090
- Ⅲ.13 2013~2014 年湘潭市两型社会建设报告 湘潭市两型办 / 096
- Ⅲ.14 2013~2014 年衡阳市两型社会建设报告 衡阳市两型办 / 107
- Ⅲ.15 2013~2014 年邵阳市两型社会建设报告
..... 邵阳市发展和改革委员会 / 115
- Ⅲ.16 2013~2014 年岳阳市两型社会建设报告 岳阳市两型办 / 122
- Ⅲ.17 2013~2014 年常德市两型社会建设报告 常德市两型办 / 128
- Ⅲ.18 2013~2014 年张家界市两型社会建设报告
..... 张家界市发展和改革委员会 / 138
- Ⅲ.19 2013~2014 年益阳市两型社会建设报告 李晓跃 / 147
- Ⅲ.20 2013~2014 年郴州市两型社会建设报告
..... 郴州市发展和改革委员会 / 156
- Ⅲ.21 2013~2014 年永州市两型社会建设报告
..... 永州市发展和改革委员会 / 163
- Ⅲ.22 2013~2014 年怀化市两型社会建设报告 怀化市两型办 / 170
- Ⅲ.23 2013~2014 年娄底市两型社会建设报告 娄底市两型办 / 176

ⅢⅤ 专题篇

- Ⅲ.24 加强湖南大气污染综合治理的对策 梁志峰 / 183
- Ⅲ.25 兴建长江至洞庭湖都江堰式无坝引水工程能够
收到江湖两利的奇效 郭辉东 / 188
- Ⅲ.26 划定生态保护红线刻不容缓 刘克利 乔海曙 李连友 / 195
- Ⅲ.27 湘江流域重金属污染治理技术研考 彭富国 / 206

- B.28 借鉴上海浦东经验 助推长沙大河西两型社会建设 赵文彬 / 216
- B.29 科学调整发展战略 服务湖南经济社会发展的新跨越
——对湖南湘投控股集团发展战略的思考 邓军民 / 223
- B.30 加快调整经济结构 促进湖南转型升级 彭蔓玲 刘 琪 / 234
- B.31 走城乡一体的新型城镇化道路 朱 翔 / 249
- B.32 湖南走绿色、低碳新型城镇化道路对策研究
..... 蔡建河 刘海涛 / 254
- B.33 长沙市墙材革新促进两型城市建设的调查
..... 长沙市人民政府研究室 / 264
- B.34 长株潭低碳城市群建设的基本经验浅探
..... 彭新沙 田大伦 甄 翌 / 273
- B.35 湖南省两型旅游景区评价指标体系构建
..... 罗 芬 钟永德 李志斌 赵智慧 / 283
- B.36 湖南省环境服务业发展的现状、问题与对策研究
..... 谢 锐 尹似雪 / 293
- B.37 提升两型社会建设的文化内涵 刘解龙 / 301
- B.38 资源节约靠市场 环境友好靠政府 任凌云 / 310

B VI 实践篇

- B.39 长沙市两型产业转型发展的初步探索 郭云杰 / 322
- B.40 探索“两型”新路 打造云龙发展升级版 刘玉平 / 327
- B.41 坚持三个发展 建设美丽九华
——湘潭经济技术开发区 2013 ~ 2014 年两型社会
建设报告 湘潭经济技术开发区管理委员会 / 335
- B.42 湘潭天易示范区 2013 ~ 2014 年两型社会建设报告
..... 湘潭天易示范区管委会 / 343
- B.43 奋力打造昭山两型示范区升级版
——加快推进湘潭昭山示范区两型社会建设的
实践和思考 湘潭昭山示范区管委会 / 350



- Ⅱ.44 常德经济技术开发区 2013 ~ 2014 年两型社会
建设报告 常德经济技术开发区产业发展局 / 358
- Ⅱ.45 走转型升级之路 建两型和谐之区
——益阳高新区两型社会建设情况及经验
..... 益阳高新技术产业开发区 / 365
- Ⅱ.46 推进标准化建设 提升汨罗循环经济产业园
核心竞争力 湖南汨罗循环经济产业园区管委会 / 370
- Ⅱ.47 以“产城融合”理念引领郴州出口加工区两型社会建设
..... 郴州出口加工区（郴州高新技术产业园）管委会 / 376

Ⅱ VII 大事记

- Ⅱ.48 2012 年湖南两型社会建设大事记
..... / 384

CONTENTS



Ⅱ I Keynote Reports

- Ⅱ.1 Being the Model of “Two-oriented Society”, Building New
High-quality City *Yi Lianhong* / 001
- Ⅱ.2 Making Useful Attempts on the Upgrade of “Two-oriented Society”
—*Investigation and Thinking about Hunan “Two-oriented Society” Construction*
Zhang Wenxiong / 009

Ⅱ II General Report

- Ⅱ.3 Report on Hunan “Two-oriented Society” Development in 2013-2014
Research Team of the Economic Research and Information Center of Hunan
Provincial Government / 019
1. *The Achievements of Hunan “Two-oriented Society” Construction in 2013* / 019
2. *New Opportunities and New Challenges Hunan Province Faced in*
Accelerating “Two-oriented Society” Construction / 024
3. *Measures and Suggestions for Further Promoting Hunan “Two-oriented*
Society” Construction / 028

Ⅱ III Comprehensive Reports

- Ⅱ.4 Accelerating the Transformation of Resource Utilization to Promote
“Two-oriented Society” Construction *Fang Xianzhi* / 034



- B.5 Reducing Pollutant Emissions to Build “Two-oriented Society” *Liu Yaochen / 042*
- B.6 Conserving and Saving Water Resources to Boost “Two-oriented Society” Construction *Zhan Xiaolan / 050*
- B.7 Protecting the Green Hills and Clear Water to Build “Two-oriented Society” *Deng Sanlong / 057*
- B.8 Developing the Circular Economy Vigorously and Accelerating the Transformation of Development Pattern *Wang Liangfang / 063*

BIV Region Reports

- B.9 Promoting the Efficiency Revolution , Accelerating Transformation and Upgrading *He Anjie / 071*
- B.10 Racing to be the Foregoer of Reform and Innovation Taking the Lead in Building Exemplary “Two-oriented Society” *Chen Sanxin / 074*
- B.11 Report on Changsha’s “Two-oriented Society” Construction in 2013-2014 *“Two-oriented” Division of Changsha / 080*
- B.12 Report on Zhuzhou’s “Two-oriented Society” Construction in 2013-2014 *“Two-oriented” Division of Zhuzhou / 090*
- B.13 Report on Xiangtan’s “Two-oriented Society” Construction in 2013-2014 *“Two-oriented” Division of Xiangtan / 096*
- B.14 Report on Hengyang’s “Two-oriented Society” Construction in 2013-2014 *“Two-oriented” Division of Hengyang / 107*
- B.15 Report on Shaoyang’s “Two-oriented Society” Construction in 2013-2014 *Development and Reform Commission of Shaoyang / 115*
- B.16 Report on Yueyang’s “Two-oriented Society” Construction in 2013-2014 *“Two-oriented” Division of Yueyang / 122*
- B.17 Report on Changde’s “Two-oriented Society” Construction in 2013-2014 *“Two-oriented” Division of Changde / 128*

- B.18 Report on Zhangjiajie's "Two-oriented Society" Construction in
 2013-2014 *Development and Reform Commission of Zhangjiajie* / 138
 B.19 Report on Yiyang's "Two-oriented Society" Construction in
 2013-2014 *Li Xiaoyue* / 147
 B.20 Report on Chenzhou's "Two-oriented Society" Construction in
 2013-2014 *Development and Reform Commission of Chenzhou* / 156
 B.21 Report on Yongzhou's "Two-oriented Society" Construction in
 2013-2014 *Development and Reform Commission of Yongzhou* / 163
 B.22 Report on Huaihua's "Two-oriented Society" Construction in
 2013-2014 *"Two-oriented" Division of Huaihua* / 170
 B.23 Report on Loudi's "Two-oriented Society" Construction in
 2013-2014 *"Two-oriented" Division of Loudi* / 176

B V Special Reports

- B.24 Measures on Strengthening the Control of Air Pollution
 Comprehensively *Liang Zhifeng* / 183
 B.25 Construction of Water Diversion without Dam Like Dujiangyan
 from Changjiang to Dongting Lake can be Beneficial to Both
 the River and the Lake *Guo Huidong* / 188
 B.26 Drawing the Threshold of Ecological Conservation Immediately
Liu Keli, Qiao Haishu and Li Lianyou / 195
 B.27 Study and Investigation on Governance Technology of Heavy
 Metal Pollution in Xiangjiang River *Peng Fuguo* / 206
 B.28 Drawing on the Experience of Pudong of Shanghai to Boost
 "Two-oriented Society" Construction of Changsha Dahexi
 Leading Region *Zhao Wenbin* / 216
 B.29 Adjusting the Developing Strategy Scientifically to Make New Stride
 Forward in Hunan Economic and Social Development
*—Thinking about the Developing Strategy of Hunan Xiangtoun
 Holding Group Co.Ltd* *Deng Junmin* / 223



- B.30 Accelerating Economic Restructuring , Promoting Transformation and
 Upgrading of Hunan *Peng Manling, Liu Qi / 234*
- B.31 Adhering the New Urbanization Path of Urban-rural
 Integration *Zhu Xiang / 249*
- B.32 Strategy Research of Green, Low-carbon Path of Urbanization
 in Hunan *Cai Jianbe, Liu Haitao / 254*
- B.33 Investigation of Wall Material Innovation Promoting “Two-oriented
 Society” Construction in Changsha
Research Office of Changsha Municipal People’s Government / 264
- B.34 Basic Experience Exploration of Changsha-Zhuzhou-Xiangtan
 Low-carbon City Group Construction
Peng Xinsha, Tian Dalun and Zhen Yi / 273
- B.35 Evaluation Index System Construction of “Two-oriented” Tourist
 Attractions in Hunan *Luo Fen, Zhong Yongde, Li Zhibin and Zhao Zhibui / 283*
- B.36 The Research of Status Quo, Problem and Solution of
 Environmental Services Development in Hunan *Xie Rui, Yin Sixue / 293*
- B.37 Sublimating the Cultural Connotation of “Two-oriented Society”
 Construction *Liu Jielong / 301*
- B.38 Conserving Resources Counts on the Market , Environment-friendly
 Relys on the Goveronment *Ren Lingyun / 310*

B VI Case Studies

- B.39 Tentative Exploration of “Two-oriented” Industrial Transformation in
 Changsha *Guo Yunjie / 322*
- B.40 Exploring New Path of “Two-oriented”, Upgrading the Yunlong
 Development *Liu Yuping / 327*

- B.41 Adhering to “Three Developing”, Building Beautiful Jiuhua
—Report on “Two-oriented Society” Construction of Xiangtan Economic-technological
Development Area in 2013-2014
Management Committee of Economic Technological Development Zone in Xiangtan / 335
- B.42 Report on “Two-oriented Society” Construction of Tianyi
Demonstration Area of Xiangtan in 2013-2014
Management Committee of Tianyi Demonstration Zone in Xiangtan / 343
- B.43 Striving to Upgrade the Zhaoshan “Two-oriented” Demonstration Area
—Practice and Thinking about Accelerating “Two-oriented Society” Construction
of Zhaoshan Demonstration Area in Xiangtan
Management Committee of Zhaoshan Demonstration Zone in Xiangtan / 350
- B.44 Report on “Two-oriented Society” Construction of Changde
Economic-technological Development Area in 2013-2014
Industrial Development Board of Economic Technological Development Zone in Changde / 358
- B.45 Adhering the Path of Transformation and Upgrading, Building
“two-oriented” and Harmonious Zone
—Situation and Experience of “Two-oriented Society” Construction in Yiyang
High-tech Zone *High-Tech Industrial Development Zone in Yiyang / 365*
- B.46 Promoting the Standardization to Enhance the Core Competitiveness
of Miluo Circular Economy Industrial Park
Administrative Committee of the Circular Economy Industrial Park in Miluo of Hunan / 370
- B.47 “City-industry Integration” Concept Leading “Two-oriented Society”
Construction of Chenzhou Export Processing Zone
Administrative Committee of the Export Processing Zone in Chenzhou / 376

B VII Chronicle of Major Events

- B.48 Events of Hunan “Two-oriented Society” Construction in 2012 / 384